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OTO DEKALOG: 
dziesięć słów. 

Od tych dziesięciu prostych słów 
zależy przyszłość: Człowieka, Społeczeństwa, 

Narodu, Państwa, Europy i Świata.
1. ”Jam jest Pan Bóg twój, który cię wywiódł z ziemi egipskiej 
(...). Nie będziesz miał bogów cudzych przede Mną!” 

(por. Wj 20,2-3).
„Stworzenie (...) bez Stworzyciela zanika” - głosi Sobór. Bez Boga pozostają ruiny 
ludzkiej moralności. Każde prawdziwe dobro dla człowieka […] jest tylko wówczas 
możliwe, kiedy czuwa nad nim Ten Jeden, który „sam jest dobry” jak kiedyś powiedział 
Chrystus do młodzieńca (por. Mk 10,18).

2. „Nie będziesz brał Imienia Pana Boga twego nadaremno”. 
Zatem jeśli jesteś chrześcijaninem, niech to nie będzie wzywanie Imienia Pańskiego 
nadaremno. Bądź chrześcijaninem naprawdę, nie tylko z nazwy, nie bądź chrześcijaninem 
byle jakim. „Nie każdy, który Mi mówi: «Panie, Panie!» (...), lecz ten, kto spełnia wolę 
mojego Ojca”.

3. „Pamiętaj, abyś dzień święty święcił”
Kiedy Bóg mówi: „Pamiętaj, abyś dzień święty święcił”, słowo Jego nie tylko dotyczy 
jednego dnia w tygodniu. Dotyczy ono całego charakteru naszego życia. W tym naszym 
ludzkim życiu nieodzowny jest wymiar świętości. Jest on nieodzowny dla człowieka, 
ażeby bardziej „był” - ażeby pełniej realizował swe człowieczeństwo.

4. „Czcij ojca i matkę” 
„Czcij ojca i matkę” - powiada czwarte przykazanie Boże. Ale żeby dzieci mogły czcić 
swoich rodziców, muszą być uważane i przyjmowane jako dar Boga. […] Świat zmieniłby 
się w koszmar, gdyby małżonkowie znajdujący się w trudnościach materialnych widzieli 
w swoim poczętym dziecku tylko ciężar i zagrożenie dla swojej stabilizacji; gdyby z kolei 
małżonkowie dobrze sytuowani widzieli w dziecku niepotrzebny a kosztowny dodatek 
życiowy. Znaczyłoby to bowiem, że miłość już się nie liczy w ludzkim życiu.

5. „Nie zabijaj” 
„Nie zabijaj” - zakaz stanowczy i absolutny, który równocześnie afirmuje prawo każdego 
człowieka do życia: od pierwszej chwili poczęcia aż do naturalnej śmierci. Prawo to w 
sposób szczególny bierze w obronę ludzi niewinnych i bezbronnych.

6. „Nie cudzołóż” 
Ten, który uczy: „Nie cudzołóż”, jest Dobrym Pasterzem, Pasterzem ludzkiej miłości, 
którą chce uczynić piękną, trwałą, wierną, nierozerwalną. Jeśli ślubujecie sobie 
wzajemnie, „iż cię nie opuszczę aż do śmierci”, to On, Dobry Pasterz, staje się w 
sakramencie najwyższym poręczycielem tych waszych ślubów. Sakrament jest źródłem 
moralnej mocy dla człowieka, dla mężczyzny i kobiety, aby oboje sprostali swym ślubom.

7. „Nie kradnij”
Jest zadaniem szczególnie doniosłym dla naszego narodu i społeczeństwa, ażeby 
przezwyciężając następstwa ustroju, który okazał się ekonomicznie niewydolny, a 
etycznie szkodliwy, budować w ramach nowego ustroju sprawiedliwy ład, w którym 
ludzkie talenty nie będą się marnowały, a całość życia społeczno-ekonomicznego 
odzyska potrzebną równowagę.

8. „Nie mów fałszywego świadectwa”
Prawda zostaje poniżona także wówczas, gdy nie ma w niej miłości do niej samej i do 
człowieka.
W ogóle nie da się zachować ósmego przykazania - przynajmniej w wymiarze społecznym 
- jeśli brakować będzie życzliwości, wzajemnego zaufania i szacunku wobec tych 
wszystkich odmienności, które ubogacają nasze życie społeczne.

9. „Nie pożądaj żony bliźniego swego”
Nie daj się uwikłać wszystkim tym siłom pożądania, które drzemią w tobie jako 
„zarzewie grzechu”. Nie daj się opanować „człowiekowi cielesnemu” (por. 1 Kor 3,3). 
„Jeżeli będziecie żyli wedle ciała - pisze Apostoł - czeka was śmierć” (Rz 8,13).

10. „Nie pożądaj żadnej rzeczy, która jego jest”
Nigdy nie zapominajmy o tym, że pieniądz, bogactwo i różne wygody tego świata 
przemijają, a zatem nie mogą być naszym celem ostatecznym. Osoba ludzka jest 
ważniejsza niż rzeczy, a dusza jest ważniejsza niż ciało, toteż nigdy i nikomu nie wolno 
dążyć do dóbr materialnych z pogwałceniem prawa moralnego, z pogwałceniem praw 
drugiego człowieka. Dlatego serdecznie życzę wam wszystkim, aby nikt z was i nigdy 
nie próbował się bogacić kosztem bliźniego.


